
האימון המושלם

תרופה לדור שהולך לאיבוד

האם זה נראה רק לי או שגם אתם מרגישים שהדור 
באופן כללי הולך לאיבוד? אנשים אמנם יודעים לדבר 
הרבה יותר יפה, ולהופיע מול מצלמות, ולהגיד דעות 
בביטחון, ולעמוד על שלהם, ולדבר על נפש ועל ערכים – 
אבל בפועל הם הרבה יותר שבורים, הרבה יותר זקוקים 
לטיפולים תרופתיים או התנהגותיים וכל בעיות הנפש 
בנסיקה מפחידה: אם זה דיכאונות ואם זה חרדות ואם 

זה רדיפות ועוד. כולם מרגישים את זה.

אז כולם צריכים טיפול – אבל מי הוא המטפל? הכלל 
להבדיל בין צדיק אמיתי לצדיק מזויף ובין מטפל אמיתי 
לאחד שמוכר שקרים וכזבים, הוא שמטפל אמיתי תמיד 
ישלח את הבן אדם לעבודה. הוא תמיד יבהיר למטופל 
שאין תחליף לעבודה האישית. אין. כל עוד המטופל 
חושב שישועתו תבוא לו מהמטפל, הוא טועה. גם הצדיק 
האמתי ביותר והגדול ביותר לא עושה את העבודה 
עבור האדם, הוא יכול להדריך, לתת כלים, ולעזור – 
שזה חשוב מאוד מאוד, אבל את העבודה אתה ורק 

אתה צריך לעשות.

אם אנחנו מבינים את זה, אפשר כבר לצאת לעבודה. 
אבל רגע, צריכים גם תכנית עבודה... מהי התכנית?

המאמן הגדול בעולם נתן תכנית אימון מושלמת שעל 
ידה הביא רבבות בני אדם מהמצב הקשה ביותר שאין 
קשה ממנו – למקום הגבוה ביותר שאין למעלה ממנו, 
לרפואה מושלמת. ממש קסם. אבל זה לא קסם, אלא 
זו העבודה הנכונה על פי תכנית הנכונה שממנה אנחנו 
נלמד את העקרונות הגדולים ביותר לעבודת התיקון 

האישי של הבן אדם.

ההדרכה  המושלם,  האימון  היא  העומר  ספירת 
המושלמת לאדם בעולם הזה. יש בה כל כך הרבה 

מסרים, שאם רק נזכה לאמץ אותם לחיים שלנו, אנחנו 
נתחיל לחיות באמת חיים של התקדמות, חיים של 
עלייה, חיים של הצלחה, חיים של אמת, חיים שיש 

בהם תכלית וגם סיפוק.

חיים שיש בהם ספירה

המסר הראשון מספירת העומר הוא שאדם צריך 
להיות תמיד בספירה, כלומר בשאיפה לקנות ולהשיג 
דברים גדולים. ספירת העומר שלנו היא הציפייה שלנו 
לזכות למתן תורה, למעמד קדוש שבו ה' דיבר אתנו 

פנים בפנים.

תשאל את עצמך האם יש לי מטרה? מהי? מה השאיפה 
והיעד שלי? וכמובן: מה אני עושה בשביל זה? אם אין 
לבן אדם תשובה על השאלות הללו, זה אומר שהוא 
פשוט ישן, הוא רק זורם מיום ליום בלי שום סיכוי לשינוי 

משמעותי לטובה. אלה לא חיים.

המסר השני הוא שלא משנה מהי נקודת ההתחלה 
שלך, תשאף הכי גבוה. עם ישראל היו במדרגה הנמוכה 
ביותר גם מבחינה נפשית לאחר עשרות שנות דיכוי 
ושעבוד, וגם מבחינה רוחנית, שהיו עובדי עבודה זרה. 
לכן קרבן העומר שמקריבים ביום התחלת הספירה 
הוא עשוי משעורים שהן מאכל בהמה, לרמז על כך 
שאנחנו אפילו לא במדרגה של בן אדם, ובכל זאת 
אנחנו שואפים ויוצאים למסע לקראת השאיפה הגדולה 

ביותר: הר סיני!

המסר השלישי הוא שכל יום חשוב, כל יום נספר, 
כל התקדמות היא קריטית, אין קיצורי דרך, אין יום 
מיותר או יום מנוחה, ואי אפשר לישון את החיים. כל 
יום הוא יום משמעותי לתיקון שלך, אם לא ניצלת אותו 
– הפסדת! ובסוף ההצלחה הגדולה היא אוסף של כל 
הימים הקטנים שנראים לכאורה חסרי משמעות, אבל 

הם אלה שמצטרפים ופועלים יחד את הפעולה הגדולה.

לחבר את השאיפות למציאות

המסר הרביעי הוא שהדרך של ספירת העומר היא 
הדרך היחידה לקנות מדרגות בעולם הזה: להציב שאיפה 
ולקבוע עבודה יומיומית, גם אם זו עבודה "קטנה", אבל 
אם היא יומיומית ואתה ממש סופר ומחשיב כל יום, אתה 
תתקדם ותקנה ותזכה ותגיע בדיוק להיכן שאתה שואף.

לכן בן אדם צריך שתהיה לו התבודדות קבועה יומיומית 
על דבר אחד, על שאיפה אחת שעליה הוא מתפלל 
בכל יום ויום ומתחנן לה' שיעזור לו ויקדם אותו. את 
הפירוט של כל הדרך הנפלאה הזו למעשה כתבתי 

באריכות בספרי "אור חדש".

המסר החמישי הוא לחלק את העבודה הגדולה ליעדים 
קטנים ומציאותיים. כל שבוע בספירת העומר הוא כנגד 
מידה אחת, וכל יום הוא כנגד בחינה מסוימת בתוך אותה 
מידה. כך שאנחנו מחלקים את כל העבודה הגדולה 
של תיקון האדם לחלקיקים קטנטנים, מנות מדודות 

שבכוחנו להשיג וכך להתקדם ממידה למידה.

הספירה - לאחור

המסר השישי הוא לזכור תמיד מאיפה התחלנו. לכן 
אנחנו סופרים לעומר, כלומר מסתכלים אחורה על 
נקודת המוצא שלנו שהיא קרבן העומר, ולא סופרים 

מתי כבר נגיע ליעד ולתכלית.

כי להגיע ליעד ולהצליח בפועל – זה לא בשליטה 
שלנו, זה יקרה כאשר ה' יתברך ירצה. אבל להתחזק 
ולהתקדם תמיד, ואף פעם לא לעזוב את הרצון – זה 
כן בשליטה שלנו, ולכן אנחנו תמיד חוזרים ומסתכלים 
אל ההתחלה: איפה היינו מונחים, באיזו מדרגה בהמית 

כפי שהזכרנו קודם.

וכן, אסיר בכלא סופר את הימים לשחרור כי הוא 
שמח שבכל יום נותרים לו פחות ימים "רעים", אבל אדם 
שעובד ומתקדם שמח בכך שהוא צובר לו ימים טובים, 
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"להגיד בבוקר חסדך-ואמונתך בלילות"
רבי זאב וולף קיצס, בן לווייתו הקבוע של הבעש"ט 
התלווה פעם לבעש"ט הקדוש באחד ממסעותיו כאשר 
ביקר יהודי כפרי. הכפרי היה עני ואביון קידם בברכה 
את פניו של הבעל שם טוב הקדוש בשמחה ובטוב 
לבב. מיד עם עומדו על מפתן ביתו זיהה הכפרי את 
האורח. הוא הכניסו אל ביתו והציע לו מאכל ומשתה.

"אני זקוק לתרומה של שמונה עשר רובלים למטרה 
חשובה מאוד", ביקש הבעש"ט מהעני טוב הלב תוך 
כדי דין ודברים. ביקש הכפרי את רשות הצדיק כי יאות 
להמתין לו עד שיאסוף את הכסף. לקח הכפרי כמה 
מרהיטיו ואת הפרה היחידה שהייתה ברשותו, בסיעתא 
דישמיא הצליח למוכרם ואת הכסף שקיבל תמורתם 
נתן את הכסף לבעש"ט. ר' זאב וולף קיצעס שהיה עד 
לכל המתרחש, התבונן בשקט בנעשה דומם ולא שואל 
שאלות מיותרות. בעוד מורו ורבו לקח את הכסף נפרדו 

השניים לשלום מן הכפרי.

***

כעבור מספר ימים הגיע זמנו של הכפרי לשלם את 
שכר הדירה שלו. הסכום הנדרש לא היה בידו, ובעל 
הבית שהיה רע מעללים וחסר לב לא המתין הרבה, 
מייד השליכו אל הרחוב. ראה הכפרי הרש כי אין לו כל 
עתיד בכפר קטן זה, החליט לנסות את מזלו במקום 
אחר. לבסוף הוא שכר צריף קטן מפריץ בכפר לא 
רחוק. לאחר שמכר עוד כמה מחפציו, הצליח הכפרי 
לקנות פרה. הפרה היוותה כעת את מקור הכנסתו. 
הוא מכר את החלב שלה והתפרנס מכך בדוחק רב. 
"ואמונתך בלילות"- הרהר הכפרי, נסתרות הן דרכי ה', 
וכל מה שעושה הוא בצדק ואמונה." כך קיבל עליו את 

הדין בצדק ואמונה.

זמן מה לאחר מכן חלתה פרתו של הפריץ ולא ניתן 
היה לשתות את חלבה. אחד ממשרתיו של הפריץ, 
שידע על הדייר החדש הכפרי, הלך אליו מהר וקנה 

חלב עבור אדונו.

כאשר טעם הפריץ את החלב הוא אמר, "זהו חלב טוב 
כל-כך! מעודי לא טעמתי חלב שכזה. אמור לבעליה 
של פרה זו שאם הוא ייתן לי להיות הלקוח היחיד 
שלו, אשלם לו במיטב כספי". אירוע זה הפך לטובה 
את מזלו של הכפרי. כל יום הוא הביא חלב לאחוזה 
ובכל יום שיבח בעל האחוזה את איכות החלב ואיכות 
מוצריו. הוא החל לחבב את היהודי ולהיוועץ בו לגבי 
עסקיו, ובהדרגה החל לשלוח אותו למשימות שונות. 
בעל האחוזה סמך עליו בעיניים עצומות ורחש הערכה 
רבה לשירות הכנה, האמין והנאמן. מזלו של הכפרי החל 

להאיר לו פנים ומצבו הכלכלי החל משתפר.
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בעל 

ה  ז האחו
הכפרי  לבין 

כדי  עד  העמיק 
שהיה  שמאחר  ל כך,  ע ב

היו לו יורשים האחוזה חשוך ילדים ולא 
אחריו, הוא העביר על שם היהודי את הבעלות על 
כל אחוזתו, כולל אותו כפר והעיר הסמוכה והאדמות 
הסובבות אותה. מאחר שחש כעת שהכל נמצא בידיים 
טובות, בעל האחוזה לקח חופשה ונסע למרחוק, לאחר 
שנתן ליהודי חזקה חוקית על אזור האחוזה. הכפרי 
שעד מהרה הפך לעשיר מופלג לא ידע איך להודות 

לה' יתברך על חסדו הגדול שעשה עימו.

***

חלפו שנים, הגיע רבי זאב וולף לכפרו של בעל 
האחוזה החדש כדי לאסוף כסף למטרת פדיון שבויים . 
רבי זאב וולף כבר אסף כמעט 300 רובל מתוך הסכום 
שביקש הבעש"ט למטרה זו. כאשר נפגש עם הרב 
של אותו כפר, שאלו הרב זאב וולף מדוע הוא לבוש 
בחגיגיות שכזו. "אני הולך – יחד עם קבוצה מנכבדי 
העיר – לברך את בעל האחוזה של העיר הזו, שעומד 
לבקרנו היום", אמר הרבי. "למה שלא תבוא איתנו? הוא 
יהודי ובוודאי ישמח לתרום למטרה שלשמה אתה מגייס 
כספים". רבי זאב הצטרף על כן לרב ולבני לווייתו. בעל 
האחוזה קידם בחום את פני המשלחת, כשהוא מעניק 
תשומת לב מיוחדת לרבי זאב. לאחר זמן קצר, בעל 
האחוזה לקח הצידה את רבי זאב ושאלו, "האינך זוכר 
אותי?". רבי זאב לא הצליח להיזכר בדיוק היכן ראה 
לראשונה את פניו של האיש העשיר. בעל האחוזה 
הוציא מכיסו 300 רובלים והעניק אותם לרבי זאב 
המופתע. רק לאחר ששב אל הבעש"ט הבין הרב זאב 
וולף את הסיפור כולו. "300 הרובלים האחרונים נתרמו 
על ידי היהודי הכפרי שפעם ביקשנו ממנו 18 רובלים. 
היום הוא איש עשיר". "עכשיו, הבה ואספר לך מדוע 
ביקשתי ממנו סכום עתק כשהוא היה עני מרוד", אמר 
לו הבעש"ט. "ראיתי כי אם הוא יעבור דירה יזרח לו 
המזל. לא הייתה לי כל ברירה אלא לאלץ אותו להגר 
מדירתו, ואת ההמשך אתה כבר יודע" זה שנאמר: 

"להגיד בבוקר חסדך-ואמונתך בלילות"

ימים של עבודה! לאסיר אין שום חשיבות לימים חוץ 
מזה שהם עוברים, אבל בספירת העומר העיקר הוא 
שהימים לא יעברו סתם, העיקר הוא מה עושים עם 
הימים ובמה ממלאים אותם, ולכן סופרים לאחור 
ומעריכים את כברת הדרך שעברנו ואת מה שזכינו.

בלב ההצלחה

ויש בזה שני רווחים עצומים:

הרווח הראשון הוא לא להתייאש. בגלל שבדרך 
כלל לא רואים תוצאות מיום לחברו, ולעבוד בלי 
להרגיש התקדמות זה עוצר ומייאש – לכן אנחנו 
צריכים לזכור תמיד מהיכן התחלנו, כי כך תמיד נוכל 
לראות בעין אמתית שאכן ישנה התקדמות ושיפור 
עצום, וזה מה שייתן לנו את הכוח לעבור את כל 

הקשיים והמשברים ולהתמודד מול כל המניעות.

והרווח השני הוא עמוק מאוד והוא בעצם לב לבה 
של ההצלחה. בסופו של דבר המטרה שלנו היא 
להתקרב לה' יתברך. התקרבות אמתית לה' זו לא 
תחרות מי עושה יותר ומי לומד יותר, אלא השאלה 

האמתית היא עד כמה אנחנו קרובים לה'.

וקרבה לה' נמדדת אך ורק בענווה. מי שמצליח 
ומתעלה וזוקף את ההצלחה לעצמו חלילה – כלפי 
חוץ זה נראה שהוא מתקרב, אבל בפנימיות הדברים 
הוא בתכלית הריחוק, כי הגאווה היא בדיוק ההיפך 
מהתקרבות לה'. ה' אומר על בעל גאווה: אין אני 

והוא יכולים לדור ביחד.

אבל מי שזוכר תמיד שכל הצלחה שמגיעה לו 
היא אך ורק מהבורא יתברך – זו הצלחה אמתית כי 
הוא שומר על הענווה שלו גם כאשר הוא מתקדם 
ומתעלה. הוא אף פעם לא תולה בזכות עצמו ותמיד 

רואה רק את רחמי ה' וחסדיו.

ולכן כאשר אדם סופר אחורה לעומר, כלומר 
שמסתכל תמיד על נקודת ההתחלה שלו, הוא תמיד 
מזכיר לעצמו מה הוא היה בלי חסדי ה' ורחמיו 
המרובים שקירב אותו וממילא הוא אף פעם לא 
מגיע לידי גאווה וגסות רוח ולא מרגיש שהוא האחראי 

והבעלים על ההצלחה שלו.

התרגיל היומי

את כל העקרונות הנפלאים הללו ניתן ליישם 
ולהטמיע בחיים רק על ידי זמן קבוע ויומיומי שלך 
לבד עם עצמך ועם הבורא, זמן שבו אתה מחדד 
שאיפות מחלק אותן ליעדים ברי השגה, זוכר מהיכן 
התחלת ומודה על כל התקדמות ולא מפסיק לשאוף 
ולהתפלל לה' שיעזור לך ויקדם אותך הלאה ומעלה 
בדרכך. זה התרגיל המעשי שמסכם ומממש את כל 

העקרונות הללו.

ספירת העומר זו לא רק דרך שלימה ומושלמת 
להתקדמות, אלא זו דרך לחיים. חיים בלי ספירה ובלי 
שאיפה ובלי התקדמות – אינם חיים. זו הדרך לרפואת 
הנפש. זו דרך שהובילה עם שבור ומרוסק אל הפסגה 
הגדולה ביותר, ועד היום יש בה הכוח להוביל ולקדם 
כל אדם בגוף ובנפש בגשמיות וברוחניות ולהוביל 

אותו לרום המעלות.

מדיני קבלת שבת ותפילת ערבית של שבת
נוהגים הקהל להפוך פניהם בשעת קבלת שבת 
כשאומרים “לכה דודי”, לאיזה צד יש להפוך את 

פניו? 

הופכים פניהם לצד מערב, ולאו דווקא לצד ההפוך 
מארון הקודש, וסימן לדבר שיפנה לצד שבו השמש 

שוקעת. וכמה טעמים לדבר:

כ”ה( א.  בתרא  )בבא  הגמרא  פי  על 
שהשכינה נמצאת במערב. 

הרמב”ם בספר מורה נבוכים )חלק ב. 
ג’ פרק מ”ה( כתב טעם שאברהם אבינו עליו 

השלום לאחר עקידת יצחק, קבע את מקום 
בית קודש הקדשים בצד מערב ולכן השכינה 

במערב. 

בספר יערות דבש )לרבינו יהונתן אייבשיץ חלק ב’ דרוש ג. 
ו’( כתב שקבלת שבת היא סוד נר המערבי תורתינו 
הקדושה, וכל החכמות משתלשלות ממנה, ולכן יש 

לפנות לצד מערב דווקא.

מנהג הספרדים שהחזן מנגן את הקדיש הראשון 

של ערבית של שבת, מה הטעם לדבר זה?

מנהג זה הוא מנהג קדמון, וכתבו הפוסקים שעדיף 
שהש”ץ ינגן בלחן שירי קודש הידועים לקהל )שו”ת יחוה 

דעת חלק ב’ סימן ה’( ושני טעמים נאמרו בדבר:

הניגון  ידי  קנ”ח( כתב שעל  )סימן  בספר חסידים 
מתעוררת הכוונה, ולכן טוב שיתחיל בניגון שמעורר 
את ליבו, וימשיך באותו הניגון את התפילה.

רבינו יוסף חיים בספר בניהו )ברכות דף ו’( 
כתב הטעם שכששומעים כוחות הסטרא 
אחרא שהחזן מנגן חושבים שבא לשיר 
ועוזבים אותו והולים להם ואינם מקטרגים, 
והוסיף שם שמצא לזה ראיה מדברי הזוהר הקדוש 
שהשטן אינו יכול לשמוע זמר ושירה, אלא נהנה מאבל 

וקינה, ועל ידי השירה מגרשים אותו. 

בתפילת ערבית נוהגים לומר פסוקי “ושמרו בני 
ישראל את השבת”, מה הטעם בזה? 

בפסוקים אלו יש סודות עמוקים - בפסוק “ושמרו” יש 
אחת עשרה תיבות, לומר שעל ידי שמירת שבת ניצול 
מי”א ארורים שכתובים בתורה, ובפסוק “ביני ובין בני 

ישראל” יש עשרים תיבות כנגד עשרים דורות מאדם 
הראשון ועד אברהם אבינו שלא שמרו שבת, עד שבא 
אברהם אבינו ושמר את השבת. ספר שיבת ציון )שער ד’ אות 
ל”ט( על פי הזוהר הקדוש )תרומה קל”ח( ובספר אבודרהם )מעריב 

של שבת( כתב שאומרים פסוקים אלו לרמוז שאם ישמרו 

ישראל את השבת כראוי מיד נגאלים.

מה הטעם שתפילות שבת שונות זו מזו ואינן בנוסח 
אחד כפי שיש בתפילות החול?

בתפילות שבת בליל שבת אומרים “אתה קידשת”, 
ובבוקר בשחרית אומרים “ישמח משה”, במוסף אומרים 
“תכנת שבת”, ובמנחה אומרים “אתה אחד” והטעם 
מבואר במחזור ויטרי )סימן קלט( שזה כנגד ארבע שבתות, 
“אתה קידשת” – כנגד שבת בראשית, “ישמח משה” 
– בשבת של מתן תורה, “תכנת שבת” – כנגד מצוות 
השבת שנצטוו במרה, “אתה אחד” – לשבת לעתיד לבא.

אם נתבלבל באמצע תפילת שבת ואמר “אתה 
חונן” מה הדין?

אם טעה בתפילות שבת והתחיל תפילת חול, גומר 
אותה הברכה שהתחיל בה, ומתחיל של שבת, בין אם 
נזכר באתה חונן ובין אם נזכר בשאר הברכות לאחר 
מכן. אמנם בתפילת מוסף אם התחיל אתה חונן מפסיק 
באמצע ומתחיל תיכנת שבת. שלחן ערוך )סימן רס”ח( ומשנה 

ברורה )שם סעיף קטן ה’(.
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חידושים לפרשת שבוע

עבודת הכהן
הנה בענין עבודת בית המקדש נאמרו הלכות מיוחדות, 
השונות מההלכות שנאמרו בשאר המצוות: בכל המצוות, 
ההלכות הן דין בגוף המצווה עצמה, כגון איזה לולב 
לקחת, אילו תפילין להניח, וכן על זה הדרך כיצד לקיים 
את המצווה עצמה, הכל נאמר בגוף המצווה עצמה, אך 
לא נאמרו הלכות באדם המקיים את המצווה - איך 
יראה, איך יתלבש וכדומה, לדוגמא בזמן נטילת לולב 
אין הגבלה כיצד יתלבש האדם הנוטלו, וכדומה כי הוא 
עצמו אינו אלא עושה את מעשה המצווה ואינו נכלל 

בעצם המצווה.

לא כן עבודת בית המקדש, בה הכהן העובד הוא 
חלק מן העבודה עצמה. העבודה נשלמת גם על ידי 
העובד, וגם על ידי מקום העבודה דהיינו בית המקדש 
והמזבח, כולם בכלל העבודה הם, ורק בהצטרף כולם 

נשלמת עבודת הקרבן.

ולכן בעבודת בית המקדש נאמרו גם הלכות לגבי 
האדם העובד:

שיהיה כהן, שילבש בגדי כהונה, והלכות נוספות. מכיוון 
שהעובד הוא חלק מן העבודה של הקרבן, צריך שהעובד 
גם הוא יהיה לרצון לפניו יתברך כמו הקרבן עצמו, וזהו 
הטעם שאמרה התורה בפרשתינו שלא יהיה מום בכהן 
העובד בקרבן. כשם שמום פוסל בקרבן כך המום פוסל 

בכהן המקריב את הקרבן, כי כשם שכשחסר בתיקון 
הבהמה אין כאן עבודה ומעשה הקרבה - כך אם חסר 
בתיקון העובד, חסר בגוף מעשה העבודה וההקרבה, 
והוא הדין על לבוש הכהן אם חסר בגד אחד לכהן הרי 
עבודתו פסולה, וכן אם לא קידש את ידיו ורגליו לפני 

עבודתו הרי עבודתו פסולה.

ענין זה שייך גם בעבודת התפילה שנתקנה להיות 
כעבודת הקרבן, האדם עצמו נעשה חלק מגוף העבודה, 
וצריך שגם הוא עצמו יהיה מוכשר ונקי כדי שיהיה ראוי 
להיות חלק מגוף העבודה - עבודת התפילה. לכן כתב 
מרן השולחן ערוך )סי׳ צ״ח ס״ד( שכמה מהדינים שישנם 
בכהן המקריב את הקרבנות, שייכים גם באדם העומד 
בתפילות: שיתפלל מעומד כמו שעבודת הקרבן במעומד, 
שיקבע מקום לתפילתו כמו שלכל קרבן היה מקום קבוע 
לשחיטתו ולמתן דמו, שלא יחוץ דבר בינו לבין הקיר 

כמו שבקרבן החציצה בינו לקיר פוסלת, וע״ש עוד.

על כן צריך האדם לדעת בעודו מתפלל, שמלבד מה 
שעליו לקיים את המצווה כדי לצאת ידי חובה, הוא עצמו 
גם כן חלק מעיקר המצווה, הוא חלק מהעבודה העולה 
לריח ניחוח לפני ה׳ יתברך - התפילה העושה נחת רוח 
לפניו. והמתבונן בזה ודאי שיתלהב ליבו בחשק גדול 

בתפילתו )תפארת שמשון ויקרא עם׳ ס״א(.

וזה צריך להיות עבודת היהודי תמיד להתקשר לבוראו 
ולהתפלל בהכנה הראוייה, שידע תמיד שגופו הופך 
להיות חלק מעבודת השם על ידי תפילתו כי עיקר 
הקשר והשער שיש לאדם לבוראו הוא על ידי התפילה 
כמו שכותב רבי נחמן מברסלב ליקו"מ ח"ב פד( דַּע, 
שֶׁעִקָּר הִתְחַבְּרוּת וּדְבֵקוּת לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ הוּא עַל יְדֵי 
הַתְּפִלָּה. כִּי הַתְּפִלָּה הוּא שַׁעַר, שֶׁדֶּרֶךְ שָׁם נִכְנָסִין לְהַשֵּׁם 

יִתְבָּרַךְ, וּמִשָּׁם אִשְׁתְּמוֹדָעִין לֵהּ.

השם יזכנו אכי"ר.

"הֲלֹא תִּרְאוּ בְּעֵינֵיכֶם, שֶׁבִּתְחִלַּת ליקוטי מוהר"ן 
נִכְתַּב הַמַּאֲמָר מֵרַבִּי שִׁמְעוֹן בַּר יוֹחַאי, וּמַה שַּׁיָּכוּת 
לְכָתְבוֹ בִּתְחִלַּת הַסֵּפֶר הַיָּקָר הַזֶּה"? אָמַר הָאִישׁ 
הַנַ"ל: "אַדְרַבָּא, אִמְרוּ אַתֶּם" אָמַר לוֹ: "נִרְאֶה, שֶׁרַבֵּנוּ 
זִכְרוֹנוֹ לִבְרָכָה רִמֵּז, שֶׁיֵּשׁ בּוֹ נִשְׁמַת רַבִּי שִׁמְעוֹן בַּר 
יוֹחַאי, כִּי רַבִּי "שִׁמְעוֹן בֶּן יוֹחַאי" גִּימַטְרִיָּא רַבִּי "נַחְמָן 

בֶּן שִֹמְחָה..." )שיש"ק א רלד (

 מַּאֲמַר 'חֲדִי רַבִּי שִׁמְעוֹן' )ליקו"מ סִימָן ס"א(. 
הָיָה אֵצֶל רַבֵּנוּ זַ"ל צַוָּאָה לְאַנְשֵׁי שְׁלוֹמֵנוּ הַמְקרָֹבִים 
אֵלָיו זַ"ל אֵיךְ שֶׁיִּהְיֶה הַהִתְנַהֲגוּת אַחַר פְּטִירָתוֹ זַ"ל 
בְּעִנְיַן הַהִתְקָרְבוּת אֵלָיו זַ"ל וְרָמַז לָהֶם שֶׁהָעִקָּר 
הוּא לְהִתְחַזֵּק בֶּאֱמוּנַת חֲכָמִים בֶּאֱמֶת וְלִבְלִי לָסוּר 

מִדִּבְרֵיהֶם יָמִין וּשְֹמֹאל וְכוּ'. )שיש"ק ה כו(
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ראינו את הצמא האדיר, את הצורך הנואש בספר הדרכה 
באמונה. ופתאום גם ראינו את כוח הכתיבה. כמה עוצמה 
יש במילים כתובות וערוכות. ואכן מאז יצאו ספרים רבים 
נוספים ועלונים שבועיים וחוברות נפלאות ומחזקות וספרים 
ודיסקים לילדים ונוער. וזה נותן הרבה מאוד תוקף לשיעורים. 
כי בן אדם שומע שיעור ומתחזק מאוד ואחר כך יוצא וחוזר 
לשגרת יומו ושוכח. אבל אם הוא יוצא עם ספר או עם 
חוברת – זה מלווה אותו גם אחרי השיעור, יש לו מה שיחזיק 

את ההתלהבות וימשיך את ההתעוררות.

אני לא יכול לתת שיעור בכל מקום, אבל הספרים נמצאים 
בחסדי ה' בכל מקום, ובכל מקום יהודי יכול לפתוח ספר 
ולקבל תמצית מזוקקת של עשרות ומאות שעות של חיזוקים באמונה בשמחה 

בתפילה ובכל תחומי החיים.

לנסוע בכל יום לכל רחבי הארץ ולהיפגש במשך שעות עם יהודים 
בעלי מצוקות זה מצריך כוחות אדירים בגוף ובנפש, מאיפה הרב מקבל 

את הכוחות?

זו שאלה חשובה מאוד ואתייחס אליה בשני רבדים. קודם כול ברובד הסיפוק: 
כשאדם זוכה לראות פירות לעמלו – זה הדבר המחזק ביותר. לראות יהודים רחוקים 
שמקימים בית יהודי כשר בישראל זה מחזק מאוד. ובכלל, כל שינוי לטובה שאתה 
רואה בתלמידים שלך נותן לך את הכוחות, יהודים שמתחילים לשמור שבת, להניח 
תפילין ללמוד תורה, עוזבים עולמות של פשע והתמכרויות זה מדהים. ובפרט 

ששומעים על יהודים שנושעים בגוף ובנפש. אין דבר מחזק יותר מזה.

אבל החכמה היא להתחזק גם אם אתה לא רואה שום דבר. מפיץ שמחלק דיסקים 
בצומת, לא תמיד רואה תוצאות למה שהוא עושה, אבל בשמים יראו לו כמה אור 
הוא הביא לעולם וכמה אנשים התעוררו בזכותו. ועכשיו יש לו עבודה גדולה מאוד 
לחזק את עצמו. ללמוד קצת על מעלת זיכוי הרבים ולהבין שאנחנו צריכים לעשות 
את שלנו בלי קשר לתוצאות, לשמוח שאנחנו זוכים לעשות את הדבר הגדול והאמתי 

ראיון  של  בעיצומו  עצרנו 
מרתק, עם הרב שלום ארוש 

שליט"א על מפעל חייו.

אך החלק החשוב של הראיון 
עוד לפננו | כאן בונים עתיד. 

מתי זה היה? מתי הרב אמר 
"זהו, אני צריך להוציא ספר"?

זו  היית החלטה שלי.  לא  זו 
הייתה החלטה של בורא עולם. 

כשבורא עולם מחליט – לא שואלים את הבן אדם. עד שיצא הספר, ההפצה העיקרית 
שלנו הייתה ספרי ברסלב והקלטות ולאחר מכן הדיסקים של השיעורים. וזה סיפק 
אותי. אמנם עוד לפני שיצא הספר הזדמן לי להוציא חוברת או שתיים וגם ספר 

הדרכה ראשוני לשלום בית. אבל הכול היה עוד מצומצם.

לאחר שנים של שיחות בישיבה באו תלמידים שלקחו יוזמה והחליטו לערוך את 
החומר במבנה מסודר יותר של חוברת גדולה או ספר קטן. הם הביאו אלי חומר 
ברמת עריכה ראשונית וראיתי כמה אור יש בזה ומיד נרתמתי כל כולי לעניין ובכל 
זמן פנוי הייתי יושב וכותב ומלטש עד שיצאה המהדורה הראשונה של "בגן האמונה" 

ומיד לאחריה מהדורות נוספות.

האם צפית את ההצלחה האדירה של הספר "בגן האמונה"?

לא הייתי יכול להעלות בדעתי עד כמה "בגן האמונה" יעשה מהפכה. קודם כול 
מהפכה בעולם, הוא התקבל בכל כך אהדה ומהר מאוד היה לרב מכר ותורגם לכך 
כך הרבה שפות וקיבלנו כל כך הרבה תגובות שזה ממש יד ה', חסדים גמורים של 

בורא עולם על כל עם ישראל ועל כל העולם הזה.

אבל זו הייתה גם מהפכה אצלנו בכל המחשבה שלנו על דרך ההפצה. פתאום 

ביותר, את רצון ה' העמוק ביותר. אבל 
חזקה על כל מפיץ שגם יראה תוצאות 

גדולות.

רק להתבונן במה שהזוהר הקדוש כותב 
על מי שמחזק את הרשעים זה כבר נותן 
כוחות. אם יהודי היה רק יודע את כל 
מה שכתוב על זה בספרים הקדושים, 
הוא היה מתמסר כל כולו ונותן את כל 
אשר לו בשביל שעוד יהודי אחד יזכה 

להרהור תשובה!

זה הרובד הראשון, לקבל את הכוחות 
הדבר  את  עושה  שאתה  זה  מעצם 
הנכון ואת רצון ה' וכל שכן מהתוצאות 
ומההצלחות. אבל ישנו גם רובד שני, 

הרובד המעשי.

נכון שצריכים לעבוד את ה' במסירות 
נפש, אבל ה' רוצה שנשמור על הכוחות, 
וכל אחד חייב מידי פעם להתאוורר. לצאת 
לנופש. לעשות משהו שמרגיע אותו. וכל 
שכן את המשפחה שלו. יהודי שמפיץ זה 
מצריך הרבה הקרבה מצד אשתו. והוא 
חייב להיות קשוב ורגיש ולחזק אותה, 
ומידי פעם גם לבטל מזמנו כדי להיות 
איתה ועם הילדים ולתת להם את הכוחות. 

זה נקרא "ביטולה הוא קיומה".

הרב שוקל לפעמים להפסיק את 
ו"לצאת  האינטנסיבית  הפעילות 
לפנסיה"? האם זה עובר לרב בראש?

)הרב צוחק... הבנו את התשובה.(

מה החלום והחזון של הרב?

ושייעלם  ותתגבר  תגדל  שההפצה 
החושך ותיעלם ההסתרה לגמרי, עד 
אנחנו  לעצור.  אסור  קורה  לא  שזה 
חייבים מרכזי הפצה ורכזי הפצה בכל 
עיר וכפר וגם בכל ערוצי התקשורת 
והכלים הדיגיטליים, להשתמש ממש 
בכל הכוחות ובכל הכלים ולגייס כמה 
שיותר יהודים למלחמה הזאת. כל מאמץ 

קטן מוסיף ופועל.

לחשוב  באמת  הוא  הצלחה  סוד 
בגדול ולהאמין בגדול ולרצות בגדול, 
אבל לעשות מעשים קטנים המותאמים 
לכוחותינו ולמידותינו ולטווח השפעתנו, 
ולשמוח במעשים הקטנים ובהצלחות 
הקטנות. כמו שאין דרך אחת להתפרנס 
כך אין דרך אחת להוסיף אור בעולם. 
לכל יהודי ישנו הצינור שלו שדרכו הוא 
מקבל פרנסה וישנו הערוץ שלו והדרך 
שלו שדרכו הוא יכול להשפיע ולהאיר.

אנחנו קוראים ליהודים בכל מקום שהם 
בארץ ובעולם להצטרף למערך ההפצה, 
להיות רכזי הפצה בעיר שלהם או בשכונה 
שלהם. לצורך העניין הקמנו מערך מיוחד, 
לפרטים והצטרפות נא להתקשר לטלפון: 

0527112793

חזקו ואמצו!

מהו היעד הבא של הרב?

אחד הנושאים הקרובים ללבי הוא לאהוב ולכבד את כל עם ישראל ולהתרחק 
מכל מחלוקת ולשון הרע. אין דבר שמצער את הקדוש ברוך הוא יותר מהמחלוקת 
והשנאת חינם, וכל הגאולה תלויה באהבת חינם. וברוך ה' שנתן לי מערך הפצה 
גדול ופעיל בכל העולם כולו, והיום אחד הנושאים העיקריים שאני מפיץ הוא אהבת 
ישראל ותפילה על עם ישראל, כי כל הגאולה תלויה בזה. וגם בנושא הזה רואים 
איך ההפצה עושה פירות נפלאים ואיך נכנס אור גדול בעולם, ומצד שני רואים את 
המניעות הגדולות ואת היצר הרע שעושה הכול כדי שהאור הזה לא יתפשט בעם 
ישראל. וכאן אני מרגיש עוד יותר ויותר את הצורך שכל אחד ישתתף איתי במשימה 
הקדושה הזו להפיץ אהבת ישראל ולהחדיר בעולם את האור הזה והחוברות 

הנפלאות שכבתנו על הנושא הזה.

כבוד הרב, אני אומר לעצמי, אני בן אדם פשוט, אני לא הרב ארוש, מי 
יקשיב לי? מה אני יכול לעשות? זה לא מתאים לי! מה הרב חושב, האם 

העיסוק הזה מתאים לכל אחד? ואיך זוכים להגיע לזה?

קודם כול כשאני התחלתי לא הייתי הרב ארוש, הייתי בסך הכול בעל תשובה טרי. 
כל יהודי צריך להאמין שהוא יכול להגיע לכל המדרגות ולכל העולמות. לחשוב שאתה 
קטן ושאין לך כוח זו ענווה פסולה. יש אנשים שרק אתה יכול להשפיע עליהם. ואם 
תעבוד שנים ותקרב רק יהודי אחד – אתה יודע איזה נכס עצום זה? כמה רעש זה 
עושה בשמים? איזה שכר גדול יהיה לך על יהודי אחד? אז ברור שכל אחד ואחד 
הוא שגריר של בורא עולם והוא חייב לשאוף לקדש שם שמים ולהפיץ אור סביבו 

ולעשות הכול כדי לקרב ולהאיר בלי קשר לכלום.

אבל חוץ מזה, היום הרבה יותר קל 
להפיץ, הרבה יותר קל לקרב. כי גם אם 
אתה לא יודע לדבר או למסור שיעורים, 
אבל אתה יכול לחלק ולמכור ספרים 
חוברות ודיסקים. אתה לא צריך להיות 
"שֵף" אתה בסך הכול צריך להיות מלצר, 
תיקח את האוכל הנפלא שכבר מבושל 
ומוכן לאכילה ותגיש אותו לעם ישראל 
הרעב והצמא. כך שהיום בוודאי כבר 

אין תירוץ לאף אחד.

הקוראים  למען  לסכם  רוצה  אני 
היקרים: יהודים יקרים הגאולה קרובה 
מאוד, ה' רוצה לגאול אותנו אבל יש לנו 
מלחמה על כל נשמה ונשמה. אל תעמדו 
מנגד, תחשבו ותחליטו עכשיו מה כל 
אחד יכול לעשות למען ההפצה כבר 
היום. תתחילו להסתכל על כל העולם 
ועל כל החיים שלכם במשקפיים של 
הפצה: איפה אני יכול להוסיף אור? יש 
לכם נשק ותחמושת, וכל מה שאתם 

צריכים כבר מוכן, צאו לעבודה!

תודה לרב על הדברים המחזקים, שה' ייתן לכם כוחות להאיר 
את העולם ולראות מהרה את הפירות השלמים שכל בני העולם 

מאמינים בה' ושתבוא הגאולה השלימה במהרה בימינו אמן.

לסיכום:

זה לא ריאיון מהסוג שמסתיים במחיאות כפיים 
סוערות. זה ריאיון שמשאיר לכולנו הרבה מאוד 
שיעורי בית. זה ריאיון שמחייב אותנו לקחת 
אחריות. זה הזמן להתנער מהכורסה, להרים 
את הכפפה, ולצאת לעבודה במלא הקיטור. זה 

הזמן להסתכל במראה ולהבטיח לעצמנו להוסיף 
אור בעולם, לשנות את העולם, להציל נפשות, ולדאוג 

לעתיד טוב יותר לנו ולילדינו.

בונים
עתיד

-המשך-שלום ארושעם הרבראיון בלעדי

זה לא ריאיון 
מהסוג שמסתיים 

במחיאות 
כפיים 

סוערות. 
זה ריאיון 

שמשאיר לכולנו 
הרבה מאוד 

שיעורי בית.
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

בפרשתינו הוא בעל מום, אך בעולם הוא מצטיין.

תשובה לפרשת מצורע:

"את כל שערו" )פרק יד פסוק ט( ופירש רש"י כלל ופרט 
וכלל להביא כל מקום כינוס שער ונראה

זוכה לפרשת מצורע: שלום חיים כץ, ירושלים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת מצורע: לוי יצחק ופייגא ארוש, ירושלים.

יד שכולה תודה

לפני כמה זמן נפלתי בבית הספר על היד והמכה 
שקיבלתי הייתה עצומה, הסתחררתי מאוד. הלכתי 
למרפאה של בית הספר ושם מיד אבחנו שזה שבר, 
הזעיקו את הורי והם הובילו אותי ישר ל'טרם'.
בדרך ביקשתי מאימי שתיתן לי להתקשר לסבתי 

על מנת לספר לה.

סבתא שמעה זאת השתתפה בצערי 
ממש  אני  שלי  מתוק  לי  ואמרה 

את  כואבת  לשמוע,  מצטערת 
כאבך אך זכור- הבורא יתברך 
שמו אוהב אותנו ועושה לנו רק 

טוב ולכן צריך לומר לו תודה על 
הטוב שאבא מרעיף עלינו, אני עכשיו 

אומרת לה' יתברך תודה וגם אתה מתוק 
שלי תגיד לה' תודה כמו שאנו תמיד לומדים לומר, 

ובע"ה תתקשרו לבשר בשורות טובות.

נפרדתי מסבתא ופניתי לה' בתודה והודאה אמרתי 
לו- ריבונו של עולם תודה! תודה שנתת לי 2 ידיים 
בריאות וחזקות, תודה שיש לי כעת שבר ביד ותודה 
שנתת לי את סבתא היקרה שבזכותה אני אומר 

לך עכשיו תודה.

הגענו ל'טרם' עשו לי צילומים והרופא אומר לאימי 

בדאגה, תראי אבחנו 2 שברים הדרך היחידה לאחות 
אותם היא ע"י ניתוח, אתן לכם עכשיו הפניה לבית 

החולים ושתהיה רפואה שלימה.

התחלתי לבכות, פחדתי מאוד ותוך כדי בכי אני 
אומר לה' תודה ועוד ועוד תודה ומוסיף לומר גם 
מזמור לתודה. הגענו לבית החולים לחדר מיון, 
היו 2 רופאים שאמרו שרק ניתוח יעזור למצב. 
עכשיו ממש פחדתי אחרי שהרופאים אמרו 
את זה. כך הכינו אותי לקראת הניתוח, 
ובינתיים הגיע הרופא המנתח, ועורך 
ושולחים  צילומים אחרונים  לי 
אותם לפיענוח מהיר. בזמן הזה 
הגברתי את כמות אמירת התודה 
ועוד תודה וכך שק ענק של תודות 

הצטבר.

לאחר מספר דקות הרופא מנתח קורא להוריי 
ואומר להם- ובכן אני רואה שישנה אפשרות אחרת 
לא צריך ניתוח, אם נשים גבס רגיל השברים יוכלו 
להתאחות כך, וכך היה... זהו זו כוחה של התודה – 
אז אל תשכחו לומר תודה גם במצבים הכי לחוצים 

כי היא זו שתתן לכם את הישועה.

 אמרתי תודה וניצלתי מניתוח!

תמיד יש מוצא

אחת עשרה שנים תמימות מחכים שמואל ואשתו לפרי בטן. שניהם 
בעלי תשובה גמורים המנהלים את ביתם על טהרת הקודש. למרות 
הקשר העמוק שנרקם ביניהם, חשבו השניים כי אולי לא נותרה ברירה 
ועליהם לפרק את הקן, בתקווה להתברך בפרי בטן בזיווג שני. שבועיים 
לאחר הגירושים נודע לשמואל שגרושתו הרה! את סערת הרגשות 
קשה לתאר. מצד אחד משאת נפשו לזכות לפרי בטן התגשמה, אך 
מצד שני לבית שהתפרק אין תקנה מכיוון ששמואל הוא כהן, ולכהן 
אסור לשאת גרושה, גם לא להחזיר את גרושתו! בצר לו פנה אל 
הרב חיים קנייבסקי זצ"ל ששמע את הסיפור הכואב. רבי חיים אמר 
לבעל שאין לו פתרון, אך יעץ לו ללכת אל חמיו, הרב אלישיב זצ"ל. 
גם לרב אלישיב לא היה פתרון לבעיה, אבל נתן לו עצה ללכת אל 

הכותל ולבכות שם לה' שהרי "שערי דמעה לא ננעלו".

בהגיעו לכותל נפרץ סכר הדמעות ושמואל פרץ בבכי רב ללא 
הפוגה. את הבכי שמע יהודי שלבו נכמר והציע לשמואל את עזרתו. 
שמואל לא חשב הרבה ושיתף את השואל במצוקתו. ליהודי הרחמן 
לא היה מה לומר, ורק אמר: 'צערך כה רב. לא תוכל לשאתו לבדך. 
שתף את הוריך בדבר'. שמואל חש כי משפט זה יצא מיד ההשגחה, 
והחליט לטוס לאביו ששהה בבי"ח גריאטרי במצב קשה. כשנכנס 
שמואל לחדר פרץ בבכי מר ליד מיטת האב. התעורר האב לקול 
הבכי, והופתע לראות את בנו, ובשארית כוחותיו שאל לפשר הגעתו. 
למשמע הסיפור, החל האב לבכות, תוך שהוא פולט מפיו את המילה 
'לא' והוסיף ואמר בחלישות: 'אינך בנינו. אתה מאומץ. לא היה לנו 

האומץ לספר לך. שמואל יקירי, אתה לא כהן.' וכשסיים את דבריו, 
עצם את עיניו והשיב את נשמתו לבורא.

כל אדם עלול להגיע למצבים שבהם נדמה לו שכבר אין מה 
לעשות. כולנו יודעים לדקלם את דברי רבינו שצעק בקול גדול "אין 
שום ייאוש בעולם כלל", אך לעתים ברגע המבחן אנו לא מספיק 
מבינים וחיים את האמת שבה. היצר הרע לוחש על לב האדם: 'במצב 
שלך – באמת אין מוצא'. וכאן חובה עלינו לזכור: "אפילו חרב חדה 
מונחת על צווארו, אל יתייאש מן הרחמים". אסור להתייאש בשום 
מצב! בכל מצב צריכים לבקש, כי ה' רוצה לתת והוא יכול לעזור 
גם כשאתה לא רואה שום מוצא ושום דרך. כל מה שקורה לנו זו 

קריאה מה' שנפנה אליו ונבקש את עזרתו.    

פתחנו בסיפור ונקנח בסיפור. מסופר על אברך שסבל מאלרגיה 
אביבית קשה מאוד, וכלום לא הועיל לו עד שהוצרך לקחת תרופות 
קשות המדכאות את המערכת החיסונית. באחד הימים דיבר על 
האלרגיה שלו עם חבר. אמר לו החבר: 'אני מכיר אברך מהכולל 
שסבל בעבר כמוך, תשאל אותו כיצד התגבר על הבעיה'. ניגש אליו 
האברך הסובל ושאלו. להפתעתו ענה הלה בהתרגשות גדולה: 'פשוט 
התפללתי הרבה'. האברך הוכה בתדהמה. וואוו! רק על זה לא חשב 
– לבקש מה'. תוך ימים ספורים מהרגע שהחל להתפלל לא היה זכר 
לאלרגיה! חלפו שבועיים והגירוי חזר. הבין האברך שלאחר שראה 
שינוי לטובה נחלש מהתפילה, והתחזק מחדש ושוב ב"ה הכל עבר. 
רבי נתן אומר: "שהעיקר צריך להאמין בעצמו שיש לו כח לפעול 

כל דבר בתפילתו". יהי רצון שנזכה שבת שלום. 

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב דוד נאור
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
052-7631208

רבי שלמה אפרים מלונטשיץ, המכונה על שם פירושו 
המיוחד על התורה ה"כלי יקר". נולד בלונטשיץ, שבפולין 
לאביו רבי אהרון. בצעירותו למד תורה מפי רבו המהרש"ל, 
אחר כך עבר לעיר לבוב ובשנת שס"ד החליף את המהר"ל 
)בשנות זקנותו האחרונות( כרבה של פראג וכראש הישיבה 
שם. הצטיין במיוחד כדרשן והיה סוחף את לבבות השומעים 

בדרשותיו וחיבוריו הרבים שרובם עוסקים בענייני מוסר, 
אמונה ומטרתו לקרב את שומעיו לעבודת ה'.

בתחילה היה שמו רק: "אפרים" ולאחר 
מכן נוסף לו השם שלמה בחלותו בחולי 

מסוכן בשנת שס"א קודם ימי הפורים 
ויחי מחליו נקרא שלמה אפרים איש 

לונשיץ על שם עירו שנולד בה. היה לו 
לשון למודים צח מאוד שפתותיו נוטפות 

מור וכמורג חרוץ דבר לפני מלכים ופרסם 
את החנפים בכתב וגם בע"פ בדרשותיו ביומי 

דשוקא במדינת פולין בהיקבץ גאוני הארצות ולא 
נשא פנים ולכן רבים היו רודפיו וצריו

חיבר כמה ספרים: את הספר "עיר גבורים" חיברו כשהיה 
עדין ילד. ספר עוללות אפרים, דרושים במוסר נשענים על 
מקראות ומאמרי חז"ל נחלק לד' חלקים . את הפירוש “כלי 
יקר” וכמו שמעיד החיד”א, ביאור יקר על התורה כסדר 
הפרשיות מבאר בו הרבה דברים סתומים וחתומים ספר 
נחמד וחשוב לאמיתה של תורה. ספר שפתי דעת הוא שני 
לחיבורו כלי יקר וגם הוא על ספר פרשיות התורה ובו דברים 
חדשים וערבים קרובים לפשט ופשטים נכונים במדרשי רז"ל. 

ספר אורח לחיים. ספר עמודי שש. ספר רבבות אפרים.

הרב בכלי יקר על פרשתינו )ויקרא כא יז( מבאר ביאור 
נפלא על כח ראיית החכמים וז"ל: איש איש מזרעך אשר 
יהיה בו מום. כאן אמר "בו מום" ולמטה הפך ואמר "מום בו", 
וכאן אמר אשר יהיה להבא משמע, ואח"כ אמר "כל איש אשר 
בו מום" בהווה משמע, וביאר הרב ביאור נפלא שהקדמונים 
שהיו בקיאין בחכמות, היו יודעין בכל מום שנתהוה באדם 
טרם היותו, מצד איזו עון שראו בו, דרך משל אם 
ידעו שהוא מקבל שוחד ידעו בו שסופו בא לידי 
עיורון, ואם ראו בו רגל גאוה ידעו בו שסופו 
לבא לידי שבר רגל, והכרת פניו ענתה בו 
שהכירו במראה פניו איזו תכונה רעה 
שיש בקרבו הפוגמת איזו אבר ידוע 
וסופו לבא לידי מום נגלה וראוי לגאלו 
מן הכהונה ע"ש סופו, לכך נאמר איש 
איש מזרעך אשר יהיה בו מום, שהכרת 
פניו ענתה שלסוף יהיה בו מום כי מתוך מעשיו 
ניכר שלסוף יבא לידי מום זה שיהיה בו הרי הוא 

נפסל על שם סופו. 

בשנת שס"א חלה במחלה מסוכנת והוסיפו לו את השם 
שלמה כשנרפא ממחלתו נדר לחבר את פירושו לתורה ואלה 
הם דבריו: הנה כעת בשנת שס"א לפ"ק קודם ימי הפורים 
נפלתי למשכב בחולי מסוכן כמה שבועות עד שהוסיפו לי 
שם שלמה בחמלת ה' הוציאני מתוך ההפיכה לחיות אותי, 
ביום הזה נדרתי לה' ואשלמה לחבר חיבור זה לכבוד ה' 
ותורתו ולגלות מצפוני. ועלה אל השמים ז' אייר השע"ט 
ליצירה )לא כמו שהרבה טועים בז' אדר ספר אור החיים(. 

זכותו תהא מגן וצינה עלינו אכי"ר.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי שלמה אפרים מלונטשיץ 
הכלי יקר זיע"א
ז' אייר
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לומדים להצליח  פרק י'

הורים יקרים, בנוסף לעבודה הרגשית, שעליה כתבנו 
בפרקים הקודמים, עלינו להקנות לילד עוד מקטנותו, 
"מיומנויות בסיס". גב' סיגל בן ארצי כותבת בכמה 
מאמרים, כי כדי שילד יצליח בלימודים, הוא צריך שיהיו 
לו כמה מיומנויות בסיסיות. רוב המחקרים שעוסקים 
במיומנויות למידה, מציינים את חמש המיומנויות הבאות 
כחשובות ביותר: ארגון, ניהול זמן, התמקדות, ריכוז 

ומוטיבציה. בראשית הדרך, נצטרך לערוך "אבחון 
הורי".  ניהפך למאבחנים לכמה ימים כדי לדעת 

אלו תהליכים הילד כבר רכש ואלו תהליכים 
עליו לרכוש. בכדי להיות מאבחנים 
טובים, עלינו בראש ובראשונה להכיר 
את הילד "מהצד שלו" אנו צריכים 
לדעת כיצד הילד "רואה" את עצמו 

ואת זה נוכל לעשות ע"י שיחה עם הילד.

מערכת אמון

ניצור "מערכת אמון" שתאפשר לילד להיות "פתוח" 
לעבודה איתנו. נחשוב: האם יש לנו רשות )ברמה 
הרגשית הבין-אישית( לעבוד עם הילד?!  איך נדע 
מה התשובה? נרגיש עד כמה הילד שלנו פתוח איתנו 
ומשתף אותנו בבעיותיו, בקשייו ובחייו הרגשיים. פעמים 
רבות ילד שנכשל בלימודים, מפתח תוך כדי הכישלון 
גם מערכת "אטימות רגשית" כלפי ההורים. זה נוצר 
עם הזמן, כתוצאה מהערות וביקורת שלנו כלפי הילד, 
כאשר אינו מצליח בלימודים. במידה ואנו מרגישים 
שהילד אינו משתף אותנו במה שעובר עליו מבחינה 
לימודית ורגשית, כנראה שהוא אינו נותן בנו את אמונו 
שאנו יכולים לעזור לו ולתמוך בו.  לכן חשוב מאוד, לבנות 
מחדש את "מערכת הרגשות" הזו ע"י השיטות שהבאנו 
)בפרקים הקודמים( ובמיוחד על הסטת הפרוג'קטור 

משלילי לחיובי.   

הערכה אישית

ניצור מערכת אמון עם הילד, ניקח אותו ל"טיולי שיחה" 
מהנים, נעלה לו את רמת המודעות לעצמו ונשוחח איתו 
על הרגשותיו ביחס ללימודים בכלל ולמידת הצלחתו 
בהם, מבלי לבקר אותו. נשאל אותו כיצד הוא מגדיר 
את עצמו כתלמיד, האם הוא חושב שהוא תלמיד: 
מצוין, טוב מאוד, טוב, ממוצע, בינוני, חלש וכדו'. בהמשך 

נבחן יחד איתו את מידת הרצינות שלו בלימודים, את 
קצב ההתקדמות שלו, את הישגיו הלימודיים בכל אחד 
מהמקצועות, נשאל אותו לאן הוא רוצה להגיע ומהם 

שאיפותיו.

לשחות כמו מקצוען

לאחר שהצלחנו לבנות ביחד איתו "פרופיל" על מצב 
לימודו והרגשתו בעקבות כך, עכשיו נבדוק יחד איתו את 
"חמשת המיומנויות" החשובות להצלחה בלימודים: ארגון, 
ניהול זמן, התמקדות, ריכוז ומוטיבציה. נבדוק במה 
הילד חזק ובמה הוא חלש? יש ילדים שקשה 
להם עם ארגון הזמן, יש כאלה שקשה להם 
להתמקד, יש אחרים שסובלים מעצלות, 
או שיש להם חוסר מוטיבציה.  לאחר 
הבדיקה, נציין בדף איפה הילד נמצא 
מבחינת חמשת המיומנויות. אחר כך 
נחשוב באיזה מיומנות אנחנו יכולים לסייע 
לילד ולאלו מיומנויות נצטרך עזרה נוספת. 
במידה ואנו מתקשים להעביר לילד את בדיקת 
חמשת המיומנויות, נוכל להשתמש בדוגמא הבאה: 
כאשר אתה מתבונן בשחיין מקצועי ואתה יודע לשחות, 
לא אחת נראה לך שאתה יכול לשחות כמעט כמוהו. 
"כמעט" זוהי מילת המפתח.  לא די להתבונן במישהו 
ולחשוב שאתה יכול להיות כמוהו. "עליך לנסות". קפוץ 
לבריכה והתחל לשחות. מה דעתך, האם תצליח לעמוד 
בקצב שלו?! בסגנון המקצועי?! ודאי שלא. "אז זוהי 
הנקודה". לפעמים ילדים אומרים שהם רוצים להיות 
תלמידים טובים, אבל כשהם מתחילים "לשחות" הם 
מפסיקים מיד. תחושת הכישלון הצורב, חוסר היכולת 
להיות כמו התלמידים הטובים בכיתה, חוסר המוטיבציה 
להכין את השיעורים, חוסר יכולת לימודית בגלל פערים 
מצטברים, חוסר ריכוז ועוד... כל אלו מונעים מהילד 

להצליח מבחינה לימודית ולהיות מי שהוא באמת. 

שיקוף הורי

וכאן בדיוק נמצא המקום שלנו-ההורים. נשקף לילד 
בעדינות את היכולות שלו ביחס לרצון שלו ושלנו. נלמד 
את הילד להכיר את עצמו, דהיינו: מה הוא כן יכול 
לעשות בכוחות עצמו, מה הצדדים החזקים שלו ונתחיל 
להוביל את ההצלחה בכל שאר המיומנויות מנקודת 
החוזק וההצלחה שלו. אחר כך נקדם אותו לאט לאט 
ובבטחה לקראת עבודה בתחומים הפחות חזקים שלו. 

בדיקת מודעות

רוב הילדים אומרים: שהם מצליחים בלימודים או 
לפחות רוצים להצליח בלימודים, אבל רק חלקם 
רוב  מצליחים.   תלמידים  להיות  באמת  מצליחים 
הילדים, לא אוהבים להגיע בכלל לכיתה, מבחינתם 
שיעור חופשי הוא "גן עדן" של ממש ומורה מחליף- הוא 
אטרקציה של התעללות נפשית. ילדים רבים, אינם 
אוהבים להכין שיעורים, להקשיב בשיעורים ולהשתתף 
בהם, הם מפריעים, משתוללים, ומבחינתם ספרי הלימוד 
הם עונש או מטלה משעממת.  כאשר נשאל את הילד 
אם הוא אוהב ללמוד, יכול להיות שיענה "כן" אך אם 
נתחיל לבדוק "באמת" נגלה שהילד לא תמיד מקשיב 
בשיעורים, בד"כ נמנע מלהכין שיעורי בית, מתקשה 
לחזור למבחנים וכו'  שם המשחק הוא חוסר מודעות 
וחוסר מוטיבציה. וכאן שוב נמצא חלק מהתפקיד שלנו 
"לשוחח עם הילד שיחת מוטיבציה" כאשר נעלה אצל 
הילד את המודעות להצלחתו הלימודית-בתחומים בהם 
הוא אכן מצליח ואת רצוננו שימשיך להתקדם ולהצליח, 

סביר להניח שהוא יתאמץ ויהיה תלמיד טוב יותר. 

עבודה מקצועית

"חמשת  על  בעבודה  כאן  שמוצעת  השיטה  את 
המיומנויות" אפשר להגדיר במילה אחת: "השקעה". 
התהליך שאותו נבנה ביחד בע"ה בפרקים הבאים מצריך 
עקביות, השקעת זמן ומאמץ והכי חשוב – הרבה אהבה, 
אמפתיה, רצון להתקדם ותפילה להצלחה. בשבוע הבא 
נתמקד בע"ה בעבודה משותפת על חמשת המיומנויות 
שיעזרו לנו לצאת לדרך, ועד אז נבצע אבחון הורי, 

ושיהיה לנו בע"ה בהצלחה.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

האישה לבעלה: "בבקשה תפסיק להוריד לי 
את הביטחון בנהיגה!" הבעל: " הפעם לא אמרתי 
כלום..." האשה: "כן, רק נכנסת עם קסדה לאוטו!"

העלון מוקדש
להצלחה במשפט אילנה ותמר 

בנות אסתר עזיזה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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